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Ministři Marian Jurečka a Petr Kulhánek ocenili dokument 

Dům bez východu 

Na půdě Poslanecké sněmovny ČR se promítal film Dům bez východu režiséra 

Tomáše Hlaváčka, který reflektuje téma obchodu s chudobou a je mrazivou 

výpovědí o tuzemském zneužívání bytové situace nejchudších. Snímek, který získal 

hlavní cenu na loňském mezinárodním festivalu dokumentárních filmů Ji.hlava, 

zaujal poslance i ministry Mariana Jurečku a Petra Kulhánka. Akci organizovala 

vládní zmocněnkyně pro lidská práva Klára Šimáčková Laurenčíková a poslankyně 

Marie Jílková. 

V rámci řešení problematiky bytové nouze MPSV připravilo například reVizi dávkového 

systému. Nový zákon má vyslat majitelům bytových domů zprávu, že v rámci jednotné 

„superdávky“ budou úřady vyžadovat pro bydlení odpovídající standard. „Chceme tím 

udělat tečku za obchodem s chudobou. Není možné nechat bydlet lidi holobytech a tvářit 

se, že mají platit velmi drahé nájemné, které pak často majitelům dotuje stát v sociálních 

dávkách. Celou problematiku řešíme také v rámci spolupráce na zákoně o podpoře 

bydlení. Kromě toho na MPSV funguje i projekt Sociální bydlení, který dosud zabydlel přes 

1 400 domácností, v nichž žije více než 3 300 lidí. Oceňuji úsilí tvůrců filmu, kterým se 

povedlo natočit opravdu znepokojivou výpověď o životních podmínkách těch 

nejchudších,“ řekl ministr práce a sociálních věcí Marian Jurečka. 

„Projekce Domu bez východu pro mě byla intenzivní, naléhavá a alarmující. Ten příběh 

jasně ukazuje, že zákonodárný systém nebyl za posledních 30 let schopný dát obcím a 

dalším aktérům efektivní nástroje a jasné mantinely v oblasti ochrany zájmů těch, kteří 

bydlí. A to je přesně ta věc, která se dnes rodí v zákoně o podpoře bydlení. Lidé se díky 

němu budou moci také lépe bránit obchodu s chudobou,” okomentoval po promítání 

dokument ministr pro místní rozvoj Petr Kulhánek. 

„Příliš mnoho zranitelných lidí, včetně rodin s malými dětmi, žije v naprosto nedůstojných 

bytových podmínkách. Je potřeba co nejrychleji přijmout opatření, která současnou 

dramatickou situaci zlepší. Jsem ráda, že se nám dnešním setkáním podařilo propojit 

všechny klíčové aktéry – ministra pro místní rozvoj, ministra práce a sociálních věcí, ale 

také zástupce ministerstva vnitra, státního zastupitelství, policie a dalších složek. Pro 

řešení tohoto systémového problému je zásadní, aby všichni aktéři intenzivně 

spolupracovali jako jeden tým,” uvedla zmocněnkyně vlády pro lidská práva Klára 

Šimáčková Laurenčíková. 

„Řešením obchodu s chudobou, jak byl syrově vykreslen dokumentárním filmem, je 

dostatečná nabídka obecního bydlení. Brno, odkud jsem, má za sebou úspěšné projekty 

Rapid ReHousing a Housing First, a přesto pořád nejsme schopni vyřešit situaci stovek 

lidí v bytové nouzi. Je to absolutní priorita pro tuto a následující vládu, aby vybudovala 

dostupné nájemní bydlení. Není možné, aby vyrůstala další generace dětí 

v nevyhovujících podmínkách, protože takhle koloběh chudoby nepřetneme,” řekla po 

projekci filmu brněnská poslankyně Marie Jílková. 
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Projekce se zúčastnili i tvůrci dokumentu. „Není přijatelné, aby rodiny žily bez tepla 

a elektřiny, v bytech zamořených plísní a hmyzem, byly oběťmi různorodých praktik 

vydírání, a přitom platily obchodníkům s chudobou přemrštěný nájem. Náš dokumentární 

film, který tyto praktiky mapuje, má sloužit i jako nástroj pro veřejnou správu, úřady 

a politiky. Ti si tak mohou lépe představit hloubku problémů, porozumět jejich příčinám 

a poté realizovat adekvátní kroky k nápravě. V Česku jsou podobných bytových domů, 

jako je ten v dokumentu, kde jsem situaci sledoval několik let, stovky. Přitom nástroje k 

řešení, jak na legislativní úrovni, tak v rovině konkrétních opatření, máme k dispozici. 

Ukazuje se, že řešení bytové krize a zamezení miliardovému rozkrádání státních peněz 

ze strany obchodníků s chudobou jsou především záležitostí politické a občanské vůle,” 

vysvětlil režisér filmu Tomáš Hlaváček. 

O dostupnosti bydlení a možných systémových řešení ochrany zranitelných skupin 

společnosti po projekci debatovali ministři Marian Jurečka a Petr Kulhánek, tvůrci 

dokumentu nebo ředitelka Platformy pro sociální bydlení Barbora Bírová. Tento týden se 

filmaři ještě sešli se zástupci Policejního prezidia ČR a Odboru prevence kriminality MV 

ČR a snímek promítali policistům, kteří se zabývají problematikou menšin. 


